

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Brussels, ~~January~~ 1975

COMMISSION PROPOSALS WITHIN THE FRAMEWORK OF THE
COMMUNITY'S OVERALL APPROACH TOWARDS THE MEDITERRANEAN COUNTRIES

The main lines of the Community's overall approach towards the Mediterranean countries were given in a Commission memo in September 1972 and the desire to implement this policy was formally expressed at the Paris Summit in October 1972.

The principles of the overall Mediterranean approach were defined by the Council of the Communities at its session of 5 and 6 November 1972.

It was agreed that the overall Mediterranean approach would be extended to all countries bordering on the Mediterranean (plus Jordan) which had expressed or might express the desire for special relations with the Community.

Since then the Community has held negotiations with a first group of countries (Spain, Israel, the Maghreb countries and Malta). Some of these negotiations are about to enter their final stage while those with Israel have just finished.

The Arab Republic of Egypt and Lebanon, which have already signed preferential agreements with the Community (18 December 1972) have asked the latter to widen the basis of these agreements in accordance with the principles of the overall Mediterranean approach as defined by the Council in November 1972. Syria and Jordan have also requested that agreements be concluded based on the same principles.

On 23 January 1975 the Commission transmitted a Communication to the Council in which it proposed that negotiations be opened shortly with Egypt, Syria, Lebanon and Jordan, with a view to concluding overall cooperation agreements under the overall Mediterranean approach, in accordance with the requests which these countries had made. The Commission had not put forward its proposal to the Council earlier as it was waiting for adequate progress to be made in the negotiations under way with the first group of countries.

In the directives it is proposing to the Council for the negotiations, the Commission envisages that the agreements to be concluded with Egypt, Syria, Lebanon and Jordan should be based on the same principles as those negotiated for the agreements with the Maghreb countries.

As regards trade, the Commission plans to give free access to the Community market for industrial products originating in these countries, save where in certain cases, special arrangements would need to be provided on a transitional basis. In the agricultural sector, it proposes concessions for a list of products of interest to the countries in question, whilst taking account of concessions already granted to other Mediterranean countries. As regards the treatment to be adopted for imports from the Community to the four countries, the Commission proposes that talks be started with these countries with a view to reaching a solution acceptable to both parties.

As regards cooperation for which the future partners have shown particular interest, the agreements to be concluded should contain, in the Commission's view, the elements needed for close cooperation, covering all fields of interest to the parties. The institutions of the agreement should have the power to enable such cooperation to be implemented.

The methods of financial cooperation should be defined in the light of objective criteria to be determined during the negotiations. The Community's financial contribution should be mainly of the kind provided by banks.

As regards labour, the Community proposes a number of measures on behalf of migrant workers originating in the countries in question. These measures would cover social security in particular.

x

x

x

In the Communication which it has just transmitted to the Council, the Commission also proposes that negotiations should be started at the same time with Israel with a view to concluding an additional protocol which would enable the scope of the cooperation planned with that country in the recently negotiated agreement to be widened. This proposal is in response to a request made by Israel during the negotiations.

The Commission considers that wider cooperation favouring the economic development of Israel would be one of the means of contributing towards reducing the country's trade deficit and would, moreover, follow the lines of the Community's trade policy aiming for balanced economic relations vis-à-vis all the countries of the area.

The additional protocol to be negotiated with Israel should in the Commission's view provide for economic and financial cooperation based on the same principles as those just mentioned for the other countries of the area.

ditional

-3-

BASIC DATA

	Arab Republic of Egypt	Lebanon	Jordan	Syria
Population (in millions) 1971	34.1	2.8	1.72	6.5
GNP per head (in u.a.) 1971	214	618	255	272
Average annual growth rate of GNP	2.9%(65/70) 3.4%(1971)	4.1%(65/70) 7.4(1971)	3.5%(61/70)	5%(63/70) 12.9%(1971/72)
Structure of GNP % 1970				
agriculture	31	9	16.7	23.3
industry	28	20	16.9	19.2
services	41	71	66.4	57.5
Trade with the EEC of 9 (in millions u.a.) 1972				
exports	153.0	85.4	2.9	87.2
imports	312.4	430.8	74.7	169.8
trade balance	-159.4	-345.4	-71.8	-82.6

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, janvier 1975

PROPOSITIONS DE LA COMMISSION DANS LE CADRE DE LA POLITIQUE
GLOBALE DE LA COMMUNAUTE A L'EGARD DES PAYS DU BASSIN MEDITERRANEEN

1. Les grandes lignes de la politique globale de la Communauté à l'égard des pays du bassin méditerranéen ont été tracées par un mémorandum de la Commission, en septembre 1972, et la volonté de réaliser une telle politique a été solennellement affirmée par le Sommet de Paris en octobre 1972.

Les principes de la politique globale méditerranéenne ont été définis par le Conseil des Communautés, au cours de sa session des 5-6 novembre 1972.

Il a été convenu que le champ d'application de la politique globale méditerranéenne s'étendrait à tous les pays riverains de la Méditerranée (plus la Jordanie) qui auraient demandé ou demanderaient d'entretenir des relations particulières avec la Communauté.

Depuis lors, la Communauté a engagé des négociations avec un premier groupe de pays (Espagne, Israël, les pays du Maghreb et Malte), négociations dont certaines vont entrer dans leur phase finale, alors que celles avec Israël viennent d'aboutir.

La R.A.E. et le Liban, qui ont déjà signé avec la Communauté des accords préférentiels (18 décembre 1972) lui ont demandé d'élargir la base de ces accords en application des principes de la politique globale méditerranéenne, tels qu'ils ont été définis par le Conseil en novembre 1972. La Syrie et la Jordanie ont présenté également une demande pour la conclusion d'accords fondés sur les mêmes principes.

La Commission a transmis au Conseil, le 23 janvier 1975, une communication dans laquelle elle propose d'ouvrir rapidement les négociations avec la R.A.E., le Liban, la Syrie et la Jordanie, en vue de la conclusion d'accords globaux de coopération dans le cadre de la politique globale méditerranéenne, conformément aux demandes présentées par ces pays. La Commission n'avait pas cru bon de saisir le Conseil jusqu'à présent, attendant que les négociations en cours avec le premier groupe de pays soient suffisamment avancées.

Dans les directives qu'elle propose au Conseil pour les négociations, la Commission prévoit que les accords à conclure avec la R.A.E., le Liban, la Syrie et la Jordanie devraient reposer sur les mêmes principes que ceux convenus pour les accords avec les pays du Maghreb.

Dans le domaine des échanges, la Commission prévoit le libre accès au marché de la Communauté pour les produits industriels originaires de ces pays, sous réserve, dans certains cas, de modalités particulières à prévoir à titre transitoire. Dans le secteur agricole, elle propose des concessions pour une liste de produits intéressant les pays concernés, tout en tenant compte de celles déjà prévues en faveur des autres pays méditerranéens. Quant au régime à établir pour les importations des quatre pays en provenance de la Communauté, la Commission propose l'ouverture d'un dialogue avec ces pays en vue de dégager une solution acceptable de part et d'autre.

En ce qui concerne la coopération, pour laquelle les futurs partenaires ont manifesté un intérêt particulier, les accords à conclure devraient contenir, selon la Commission, les éléments pour une coopération étroite et s'étendant à tous les domaines présentant un intérêt pour les parties. Les institutions de l'accord devraient disposer des compétences permettant la mise en oeuvre de cette coopération.

Les modalités de la coopération financière seraient à fixer en fonction de critères objectifs à déterminer au cours des négociations. En principe, l'apport financier de la Communauté devrait être de nature largement bancaire.

Pour la main-d'oeuvre, la Communauté propose une série de mesures en faveur des travailleurs migrants originaires des pays concernés et plus particulièrement dans le domaine de la sécurité sociale.

x

x x

Dans la communication qu'elle vient de transmettre au Conseil, la Commission propose également que des négociations soient engagées en même temps avec Israël, en vue de la conclusion d'un Protocole complémentaire qui permettrait d'élargir le champ d'application de la coopération prévue avec ce pays dans l'accord dont les négociations viennent de s'achever. Cette proposition répond à une demande exprimée par Israël au cours des négociations.

La Commission considère qu'une coopération élargie, favorisant le développement économique d'Israël, serait un des moyens pour contribuer à la réduction du déficit commercial de ce pays. Elle s'insérerait, en outre, dans la ligne de la politique traditionnelle de la Communauté visant des relations économiques équilibrées à l'égard de l'ensemble des pays de la région.

Le Protocole complémentaire à négocier avec Israël devrait prévoir, de l'avis de la Commission, la réalisation d'une coopération économique et financière s'inspirant des mêmes principes que ceux venant d'être indiqués pour les autres pays de la région.

DONNEES DE BASE

	République Arabe d'Egypte	Liban	Jordanie	Syrie
Population (mio) 1971	34.1	2.8	1.72	6.5
PNB par tête (UC) 1971	214	618	255	272
Taux moyen de croissance annuelle du PNB	2.9%(65/70) 3.4%(1971)	4.1%(65/70) 7.4%(1971)	3.5%(61/70)	5%(63/70) 12.9%(1971/72)
Structure du PNB % 1970				
agriculture	31	9	16.7	23.3
industrie	28	20	16.9	19.2
services	41	71	66.4	57.5
Echanges avec la CEE (9) mio UC 1972				
exportations	153.0	85.4	2.9	87.2
importations	<u>312.4</u>	<u>430.8</u>	<u>74.7</u>	<u>169.8</u>
Balance commerciale	-159.4	-345.4	-71.8	-82.6